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София, 15 юни 2023 г. – В Института за икономически изследвания на Българската 
академия на науките се проведе кръгла маса, посветена на резултатите от 
«Международния форум Астана» (МФА) на тема «Преодоляване на 
предизвикателствата чрез диалог: по пътя на сътрудничеството, развитието и 
напредъка», проведен на 8-9 юни 2023 г. в столицата на Казахстан. 
В работата на кръглата маса участваха ръководството на Института, представители 
на експертната общност, научните и академичните среди, медиите, както и членове 
на Клуба на приятелите на Казахстан и други. 
Във встъпителната си реч посланикът на Казахстан Виктор Темирбаев разказа за 
основните резултати от проведения МФА, призван да обедини усилията на световната 
общност за търсене на консолидирани отговори на предизвикателства, свързани с 
нарастването на геополитическото напрежение и кардиналната трансформация на 
традиционните модели на междудържавното сътрудничество. 
«Диалоговата площадка на МФА допринесе за по-активното взаимодействие в 
период на безпрецедентна геополитическа ситуация, събирайки водещи световни 
експерти за обмен на мнения и опит. Само срещайки се, съветвайки се, бидейки 
взаимно честни по отношение на нашите общи проблеми, притеснения и надежди, 
международната общност ще може да реши тези въпроси – това беше основната 
мисия на проведения форум», - обобщи казахстанският дипломат. 
По време на кръглата маса своите впечатления от участието в работата на МФА 
сподели журналистът от най-големия информационен холдинг-Българската 
телеграфна агенция Спас Стамболски, който влезе в състава на чуждестранните 
журналисти-участници в пресконференцията. По негови оценки, МФА предизвиква 
голям интерес от страна на световната общност (ООН, ОССЕ, МВФ, ШОС и др.) и 



водещи международни медии, което се потвърждава от високото ниво на 
чуждестранните делегати и активното им участие в панелните сесии. 
В своите отзиви и коментари участниците в кръглата маса високо оцениха 
многостранния подход във външната политика на Казахстан, активната роля на 
«свързващото звено» между Запада и Изтока, Севера и Юга и положените усилия на 
Астана за укрепване на мира и международната сигурност. Според тях в настоящото 
геополитическо напрежение платформата на МФА е позволила на световната 
общност да разгледат и обсъдят съвместни мерки за противодействие на 
предизвикателствата чрез диалог в духа на взаимното сътрудничество. 
В края на събитието експертите отбелязаха и прогресивния характер на развитието 
на отношенията между Астана и София, като високо оцениха настоящото ниво и 
перспективите за междудържавно сътрудничество. 
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Разглеждаме възможността български 
компании да участват в Транскаспийския 
транспортен коридор, каза посланикът на 
Казахстан Виктор Темирбаев 

 
СОФИЯ,  15.06.2023 15:30   (БТА) 
Сега разглеждаме възможността първоначално на български компании, в последствие и на 
България като държава, да участват в Транскаспийския или Средния транспортен коридор. 
Това каза посланикът на Казахстан у нас Виктор Темирбаев на кръгла маса в Института за 
икономически изследвания при БАН, в рамките на която представи резултатите от 
"Международен форум Астана", състоял се на 8-9 юни т. г. в казахстанската столица Астана. 
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Ние разглеждане привлекателното разположение на страната не само заради доставките през 
пристанище Бургас, но и за увеличаване на пропускателната способност през българо-
турската граница с наземен транспорт, каза посланикът. Искаме да предложим на българската 
страна да разгледа възможността за участие на други български компании непосредствено в 
Средния коридор, каза още той. 
Транскаспийският транспортен маршрут, или т.нар Среден коридор преминава от Китай през 
Каспийско море и Кавказ до Европа, заобикаляйки Русия. 
На форума в Астана президентът на Казахстан Касъм Жомарт-Токаев каза, че  Средният 
коридор, свързващ Китай с Европейския съюз, отваря нови възможности за търговия и 
инвестиции. Този маршрут почти ще намали наполовина времето, необходимо за 
транспортиране на стоки през Индийския океан, посочи той. 
Средният коридор работи, но може би не в тези обеми, които бихме искали, каза посланик 
Виктор Темирбаев като посочи, че миналата година товарооборотът през коридора се е 
увеличил 2,5 пъти. Говорейки за Асоциацията на Транскаспийския международен транспортен 
маршрут, централата, на която се намира в Астана, посланикът посочи, че се проучва въпросът 
за български логистични компании, които осъществяват железопътен и автотранспорт, също 
да станат част от механизма за Средния коридор.  
Към днешна дата считаме, че инвестициите за увеличаване пропускателната способност на 
коридора и за инфраструктурата са приблизително около 18 млрд долара, посочи посланикът 
като отбеляза, че за целта ще бъдат привлечени и средства от международни организации. 
Работи се за разширяване на пропускателните способности през морските пристанища, добави 
той. 
Главната задача на Средния коридор не е да работи в условия на геополитическо напрежение. 
Независимо от ситуацията в Украйна, главната задача на Средния коридор е през цялото време 
да работи, при това в големи мащаби, каза посланикът на Казахстан. 
Относно двустранното сътрудничество между България и Казахстан Виктор Темирбаев каза, 
че предстои пето заседание на междуправителствената икономическа комисия между двете 
страни, което трябва да се проведе в София. Според него това ще бъде добър повод да бъде 
направен преглед и да се очертаят перспективите за търговско-икономическото 
сътрудничество между двете страни, както и да се очертаят нови сфери на сътрудничество. 
БТА припомня, че първото издание на "Международен форум Астана" се проведе на 8 и 9 юни 
в столицата на Казахстан по темата "Преодоляване на предизвикателствата чрез диалог: по 
пътя на сътрудничеството, развитието и напредъка". Форумът е наследник на "Икономически 
форум Астана", който за последно се състоя през 2019 г., преди началото на пандемията от 
Ковид-19. Форумът беше открит от  президента на Казахстан Касъм-Жомарт Токаев, като 
организаторите заявиха, че целта на срещата е да обедини усилията на световната общност в 
търсене на консолидирани отговори на безпрецедентните предизвикателства, свързани с 
нарастващото геополитическо напрежение и кардиналната трансформация на традиционните 
модели на междудържавно сътрудничество. 
В рамките на форума беше  подписан Меморандум за сътрудничество между Българската 
академия на науките (БАН) и Националната академия на науките на Казахстан. 
Журналистът от БТА Спас Стамболски, който отрази форума в Астана, отбеляза на кръглата 
маса днес в София важността от развитие на икономическите връзки между Европа и 
Централна Азия, работата по Средния коридор, както и постигнатото от Казахстан по 
отношение на дигитализация в страната. 
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маршрут, централата, на която се намира в Астана, посланикът посочи, че се проучва въпросът 
за български логистични компании, които осъществяват железопътен и автотранспорт, също 
да станат част от механизма за Средния коридор.  
Към днешна дата считаме, че инвестициите за увеличаване пропускателната способност на 
коридора и за инфраструктурата са приблизително около 18 млрд долара, посочи посланикът 
като отбеляза, че за целта ще бъдат привлечени и средства от международни организации. 
Работи се за разширяване на пропускателните способности през морските пристанища, добави 
той. 
Главната задача на Средния коридор не е да работи в условия на геополитическо напрежение. 
Независимо от ситуацията в Украйна, главната задача на Средния коридор е през цялото време 
да работи, при това в големи мащаби, каза посланикът на Казахстан. 
Относно двустранното сътрудничество между България и Казахстан Виктор Темирбаев каза, 
че предстои пето заседание на междуправителствената икономическа комисия между двете 
страни, което трябва да се проведе в София. Според него това ще бъде добър повод да бъде 
направен преглед и да се очертаят перспективите за търговско-икономическото 
сътрудничество между двете страни, както и да се очертаят нови сфери на сътрудничество. 
БТА припомня, че първото издание на "Международен форум Астана" се проведе на 8 и 9 юни 
в столицата на Казахстан по темата "Преодоляване на предизвикателствата чрез диалог: по 
пътя на сътрудничеството, развитието и напредъка". Форумът е наследник на "Икономически 
форум Астана", който за последно се състоя през 2019 г., преди началото на пандемията от 
Ковид-19. Форумът беше открит от  президента на Казахстан Касъм-Жомарт Токаев, като 
организаторите заявиха, че целта на срещата е да обедини усилията на световната общност в 
търсене на консолидирани отговори на безпрецедентните предизвикателства, свързани с 
нарастващото геополитическо напрежение и кардиналната трансформация на традиционните 
модели на междудържавно сътрудничество. 
В рамките на форума беше  подписан Меморандум за сътрудничество между Българската 
академия на науките (БАН) и Националната академия на науките на Казахстан. 
Журналистът от БТА Спас Стамболски, който отрази форума в Астана, отбеляза на кръглата 
маса днес в София важността от развитие на икономическите връзки между Европа и 
Централна Азия, работата по Средния коридор, както и постигнатото от Казахстан по 
отношение на дигитализация в страната. 
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На 15 юни 2023 г. в Института за икономически изследвания (ИИИ) на БАН със съдействието 
на посолството на Казахстан в София се проведе Кръгла маса, на която бяха обсъдени 
резултатите от форума. В нея участваха Н. Пр. Виктор Темирбаев, извънреден и 
пълномощен посланик на Казахстан в България; Ирена Зарева-Зафирова, директор на ИИИ-
БАН; Спас Стамболски, кореспондент в БТА; Айман Мумджиева, сътрудник в посолството на 
Казахстан; учени от ИИИ-БАН, приятели на Казахстан. 
 
Темата на кръглата маса бе завършилия наскоро „Международен форум Астана“. Той се 
проведе под патронажа на Касъм-Жомарт Токаев, президент на Казахстан, в периода 8-9 
юни 2023 г. с тема „Преодоляване на предизвикателствата с диалог: по пътя на 
сътрудничеството, развитието и прогреса“. 
 
В него взеха участие шейх Тамим бин Хамад Ал Тани, емир на Катар; Садыр Жапаров, 
президент на Киргизстан; Желка Цвиянович, председател на Президиума на Босна и 
Херцеговина; Армида Алисияхбана, зам.-генерален секретар на ООН и изп. директор на 
Икономическа и социална комисия за Азия и Тихия океан (ЕСКАТО); Кристалина Георгиева, 
изп. директор на МВФ; Хелга Шмид, генерален секретар на ОССЕ. Във форума участваха 
над 1000 участници, представители на национални правителства, международни 
финансови и политически организации и транснационални компании. 
 
Основната цел на платформата бе да се обединят усилията на световната общност за 
преодоляване на безпрецедентните предизвикателства, свързани с геополитическото 
напрежение и кардиналната трансформация на традиционните модели на международно 
сътрудничество. 
 
В рамките на 2 дни в над 40 панелни сесии, неформални дискусии и събития участниците 
обмениха мнения и търсеха решения на глобалните проблеми в 4 ключови области: външна 
политика и международна сигурност; международно развитие и устойчивост; енергетика и 
изменения в климата; икономика и финанси. Стратегически партньор на форума бе ООН, а 
медиен CNN. 



 
Н. Пр. Виктор Темирбаев заяви: „Както знаете Казахстан отдавна е кръстопът между Изтока 
и Запада, между Севера и Юга. В много отношения форумът съответства на културата и 
историята на Великата евроазиатска степ. Въпреки геополитическите сътресения, 
Казахстан продължава да е икономически локомотив на Централна Азия. Страната 
продължава да привлича многомилионни чуждестранни инвестиции и да осигурява 
изключителни условия за правене на бизнес. Надяваме се на взаимна отговорност от 
нашите чуждестранни партньори. Това са основните принципи на политиката на страната. 
 
Казахстан винаги е полагал всички усили за укрепването на световния мир и 
международната сигурност. Примери за това са Астанинския процес за мирно урегулиране 
на конфликта в Сирия; фактът, че Астана е седалището на Съвещанието за взаимодействие 
и мерки за доверие в Азия (организация създадена на 5 октомври 1992 г.), в която членуват 
28 държави от Азия и Близкия Изток. Организацията се превърна в авторитетен инструмент 
за решаване на регионални и глобални проблеми. Астана често е домакин и на различни 
международни регионални форуми. 
 
В контекста на това, стартирала платформа за диалог „Международния форум Астана“ 
допринася все по-активно взаимодействие в момент в който се нуждаем от него повече от 
всякога - в момент на безпрецедентно геополитическо напрежение. За да оцелее 
международната система трябва да работи за всички, осигурявайки мир и просперитет на 
мнозинството, а не на избраните. 
 
Според Казахстан само чрез срещи, консултации, взаимно честни по отношение на нашите 
проблеми, притеснения и надежди, международната общност ще може да реши тези 
проблеми. Това бе основната мисия на проведения форум“. 
 
Н. Пр. Виктор Темирбаев акцентира, че в „Международен форум Астана“ е взел участие и 
председателят на БАН академик Юлиан Ревалски. В рамките на визитата е подписано 
Меморандум за сътрудничество между Националната академия на науките при президента 
на Казахстан и БАН. Посланикът на Казахстан подчерта: „С този документ бе сложена 
правната рамка за по-нататъшно развити е и задълбочаване на сътрудничеството по линии 
на научните организации на двете страни“. 
 
В „Международен форум Астана“ е взел участие и кореспондента на БТА Спас Стамболски, 
който разказа своите впечатления: „Благодаря на посолството на Казахстан за 
възможността да посетя страната и да присъствам на „Международен форум Астана“. 
Думата която го описва най-добре, според мен, е мултикултурализъм - желание за 
партньорство с всички. Не случайно изп. директор на МНФ Кристалина Георгиева посочи, 
че регионът на централна Азия може да бъде посочен за пример за сътрудничество и 
взаимодействие. Президентът на Казахстан Касъм-Жомарт Токаев заяви, че форумът е 
основата за развитието на диалог между всички страни в света. Казахстан е пример за 
мултикултурализъм - страната участва в Евразийския съюз, в Шанхайската организация за 
сътрудничество, в Организацията на тюркските народи и все повече отваря своя поглед към 
Европа, а Европа насочва своите инвестиции в Казахстан. През 2022 г. 10% от всички 
чуждестранни инвестиции в страната са от ЕС. Европейските компании най-често 
инвестират в енергетиката, но не само в добивната промишленост, но и в зелена енергия - 
ветрогенераторни паркове, соларни батерии, зелен водород. Президентът Токаев и 
ръководството на страна са поставили за цел модернизацията на енергетиката н а 
Казахстан. В рамките на „Международен форум Астана“ бе обявена сделка с френската 
Total Energies, една от най-големите в света, за ветрогенераторен парк с мощност 1 GW 
комбиниран с батерии. 
В Казахстан на мен лично ми направиха впечатление 2 неща - първото е развитието на 
Транскаспийския (Среден) коридор от Китай до Европа през Казахстан, Азербайджан, 
Грузия и България. Министърът на икономиката на Казахстан Алибек Куантиров, който е 
съпредседател на Междуправителствената българо-казахстанска комисия за икономическо 
сътрудничество, заяви, че очаква през септември 2023 г. казахстанска делегация да се 
срещне с българското правителство за да се обсъди участието на България в този коридор. 
Реално Средният коридор скъсява пътя от Китай до Европа спрямо пътя през Индийския 



океан и Суецкия канал с 50%. Северният път поради санкции е затворен и не може да се 
използва за доставка на стоки до ЕС. 
Второто нещо което ми направи силно впечатление в Казахстан е степента на 
дигитализация на страната, която е напрала огромна скорост през последните 2-3 години. 
Имах възможност да разговарям с Багдат Муссин, министър на дигиталното развитие, 
иновациите и аерокосмическата индустрия. Чух го първо по време на неговата презентация, 
на която той заяви, че човек може за 5 минути да прехвърли автомобил в Казахстан, само 
с мобилния си телефон. За целта не е необходимо да се посещават гишета, да се преминава 
през КАТ. Има законодателство, което позволява личните документи и удостоверението за 
управляване на МПС да са в дигитална форма в телефона. С друга страна на 
дигитализацията се срещнахме, когато обменихме пари и се разплащахме в кеш. В 
магазините и заведенията ни гледаха много странно, а ние се почувствахме като хора от 
предния век. В Казахстан телефонът е и портмоне, и лична карата и шофьорска книжка. В 
момента 82% от разплащанията в Казахстан са електронни. Това е довело до 15-20% 
увеличение на събираемостта и отчетността на паричния поток. Според един от съветниците 
на министър Муссин допреди 2-3 години процентът на електронните разплащания е бил 
едва 25-30. 
Форумът бе отразявам от колети от целия свят, от всички континенти, защото Казахстан 
привлича все повече и повече чуждестранни инвеститори и интереси“. 
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